
فرقی نمی کند؛ چــه آن موقع می ســاختم و 
چه حالا باز هم همیــن کار را انجام می دادم و 

می ساختم. 

به چه اندازه موضوع»سفر پرماجرا« 
دغدغه شخصی خودتان بوده است؟

در واقع فیلمساز یک سری ایده  در ذهنش 
دارد، دغدغه ای که من داشتم راجع به مسائل 
اجتماعی بــرای کودکان بوده اســت که چند 
فیلم کودک و نوجوان را از قدیم الایام تا به حال 
ساختم و الان دیگر بستگی دارد به حمایت هایی 
که باید برای اکران آن انجام شود تا فیلم ما دیده 
شود و بچه ها آن را ببینند. در هر حال باید فضا 
و موقعیت را برای مدارس و جاهای دیگر ایجاد 
کرد که آن هــا بیایند و فیلــم را  ببینند. وقتی 
که بچه های مدارس بیایــد و فیلم را گروهی با 
معلم شان ببینند و در مورد چرایی های فیلم با 
هم صحبت کنند و به دنبال دلیل این اتفاقات 
در فیلم بگردند درآن صورت فیلم فقط به جهت 
سرگرمی برای کودک نیست و یک چیزهایی 
هم یاد می گیرد و رشــد فکــری پیدا می کند. 
این فیلم، فیلم ســفری اســت که بچه ها برای 
نجات دادن مادرشــان با یک سری سختی ها 
و چالش ها روبرو می شــوند. شما اگر بخواهید  
فرزندتان فقط بنشــیند و یک فیلــم ببیند تا 
فقط سرگرم شــود و بعد هم غش غش بخندد 
و یا  بیاید یا یک فیلم را ببیند و متوجه شــود 

زندگی چگونه است و جاهای دیدنی 
ایران را ببیند و متوجه شود بچه ها 

برای رسیدن به آن چیزی که 
می خواستند باید سختی را 
تحمل می کردنــد و آن را 
پشت ســر می گذاشتند، 

کــدام را انتخــاب 
می کنیــد؟ خب 

فرزند شما کم 

کم این چیزها را یاد می گیرد و سواد می آموزد. 
مثلًا امروز من با خبر شدم که یک خانم گفته اند 
که چرا در این فیلم یکســری آدم هــا را انقدر 
بزرگ و یک ســری دیگر را  کوچک کردند، در 
صورتی که بازیگران آن نقش ها آدم های کوتاه 
قد هســتند و ما این انتخاب را بی دلیل انجام 
ندادیم. خب این موضوع سطح سواد و فرهنگ 
آن فرد را نشان می دهد حالا شما می خواهید با 

این آدم چه کار کنید؟

حالا که موضوع بازیگرها مطرح شد 
درباره فرایند انتخاب بازیگر را در این 

فیلم برای ما بگویید.
بازیگرهای کوتاه قد که مشــخص است با 
توجه به نقشــی که بود انتخاب شدند. بازیگر 
نوجوان و بازیگرهــای حرفه ای هــم با توجه 
بــه آن تیپ و چهــره ای که مد نظر داشــتیم 

انتخــاب کردیــم و مــلاک 
ما ایــن نبــود کــه آن بازیگر 
حتما بازیگر شــناخته شده ای 
باشــد، هرچند کــه بعضی از 

آن ها مثل نیما شاهرخ شاهی دیگر شناخته شده 
است. شخصیتی که ما احتیاج داشتیم تاکیدمان 
این بود که نزدیک باشد به  سلطان، وزیر، ملکه، 
زن وزیر و... دوست داشــتیم که از چهره هایی 

استفاده کنیم که اتفاقا زیاد دیده نشده باشند.

فکر می کنید این اثر مانند آثار مشابه 
خود در ژانر کــودک و نوجوان به چه 
اندازه می تواند گیشه تابستانی را به 

خودش اختصاص دهد؟
اصلا من به مقدار آن فکر نکردم. اما واقعیت 
این اســت که این فیلم باید در زمان مدرسه و 
دایر بودن آموزش و پروش اکران می شــد که 
آموزش و پرورش کمــک می کرد که بچه های 
مدرسه ای بیایند و فیلم را ببینند. بنابراین الان 
فصلی است که یک ســری مسافرهستند و لذا 
دولت به نظر من برای اینکه از ســر خودش باز 
کند، بعد از مدت ها توقیف این زمان را به ما داده 
است. اتفاقا این نقص است و نشان می دهد هیچ 
مدیریت و نگاه کارشناسی روی سینماها ندارد 
که بگوید این فیلم کودک و نوجوان است پس 
مدارس باید بروند و ببیننــد و متقابلا مدارس 
هم یک دســتورالعمل ندارند که بروند و فیلم 
کودک و نوجوان را ببینند. من برای دلیل این 
امر معتقدم که چون قرار نیست در ایران کاری 
برای کودکان انجام بدهند هرکسی که دوست 
دارد می رود و می بیند و دولت این کار را انجام 
نمی دهد که مثل واکسن بگویند که این واکسن 
را باید بزنی وگرنه تو را به فلان جا راه نمی دهیم 
چون می خواهیم سلامت داشته باشید. ما چون 
نمی خواهیم قطعاً و یقیناً کودکانمان از لحاظ 
ســطح فکری بالا بروند، اهمیتــی به موضوع 
نمی دهند. بچه ها باید ایــن چیزها را ببینند و 
چون نمی خواهیم این رشد فکری صورت بگیرد 

آن ها را به حال خودشان رها می کنیم.
این فیلم و امثال این فیلم باید با برنامه ریزی 
وزارت ارشاد، آموزش و پرورش، کانون پرورش 
فکری و... حمایت شــود اما متاسفانه مدیران 
مدارس فقط به این فکر می کنند که بچه ها یک 

مقدار بخندند و تفریح کنند.
 بعضی مدارس که فعالیت های فوق برنامه 
دارند خودشان رفتند و فیلم را دیده اند. منتها من 
می گویم که این فیلم باید برسد به زمان باز شدن 
مدارس و در آن شرایط مدارس باید برنامه ریزی 

کنند، اما متاسفانه اینطور نشد.

خود شــما با مدارس رایزنی نکردید 
که حالا دســت کم پس از باز شدن 

مدارس به تماشای فیلم بیایند؟
اگر قرار باشد شــما بروید و مراجعه کنید 
به یک مدرســه و به آن مدیر بگویید می شود 
بچه هارا ببرید فیلم ببیننــد، من حاضرم فیلم 
را بســوزانم ولی اینگونه عمل نکنم. خود آن ها 
باید متوجه شوند که باید دانش آموزش ها هم 
تفریح کنند و سرگرم باشند و هم چیزی در این 
میان یاد بگیرند. باید در کلاس فوق برنامه ای که 
می گذارند، مربی های فرهنگی که دارند، فیلم را 

دغدغه های 
هنرمند همیشه 
تقسیم بندی 
می شود؛ بستگی 
دارد آن هنرمند در 
چه شرایط فکری 
و فرهنگی باشد. 
ولی من دوست 
داشتم فیلمم ساخته 
شود، تامین شود تا 
بتوانم فیلم بعدی را 
بسازم و دغدغه ام 
دغدغه جامعه باشد. 
من در این فیلم جز 
سنگ اندازی برای 
کارم هیچ حمایتی 
نگرفتم. در این حد به  
شما بگویم که هیچ 
حمایتی به لحظ مالی 
صورت نگرفت

گپ و گفت
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